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A can, could, will, would, must, needn’t, shall, should, had better, may, might  
után igék szótári alakja következik! 

CAN: 
1. I can swim. = Tudok úszni. 

Can you help me? = Tudsz nekem segíteni? 

I can’t fly=Nem tudok röpülni. 

2. You can go. = Elmehetsz. 

You can’t eat the cake. = Nem eheted meg a sütit. 

 

BE ABLE TO (félsegédige): 
1. tud, képes valamire: 

I am able to swim. = Tudok úszni. 

I wasn’t able to come. = Nem tudtam eljönni. 

Is Joe able to fix the car? = Joe meg tudja javítani az 

autót? 

 

BE ALLOWED TO (félsegédige): 
“szabad”, “meg van engedve” (allow=megenged) 

Are we allowed to go into this room? = Be szabad 

mennünk ebbe a szobába? 

 

COULD:  
A could-ot nem használjuk múltbeli sikeresen 

végrehajtott cselekvéseknél állító mondatokban, 

ilyenkor lehet pl. a be able to: 

I could do my homeworkyesterday./ I was able to do my 

homework yesterday. = Meg tudtam csinálni a 

leckémet tegnap. (nem lehet could) 

Could you do your homework yesterday? = Meg tudtad 

csinálni a leckédet tegnap? (nem állító) 

I could do my homework now. = Most meg tudnám 

csinálni a leckémet. (nem múlt) 

A could jelentései: 

1a. He could swim well when he was younger. = Jól 

tudott úszni, amikor fiatal volt. (általános képesség) 

1b. He could go. = El tudna menni. 

He could have gone at 6. = El tudott volna menni 6-

kor. 

2a. He could go to the cinema. = Elmehetett a moziba. 

I couldn’t eat the cake. = Nem ehettem meg a tortát. 

2b. You could go if you did your homework. = 

Elmehetnél, ha megcsinálnád a leckédet. 

You could have gone if you had done your homework. 

= Elmehettél volna, ha megcsináltad volna a leckédet. 

You could help me. = Segíthetnél. 

You could have helped me. = Segíthettél volna. 

3. (ritkább) He could be here. = Lehet esetleg itt 

is./Esetleg itt is lehet. (kevésbé valószínű) 

Where could he be? = Hol lehet? 

Where could he have gone? = Hova mehetett? 

Who could have done it? = Ki tehette? 

Who could have seen it? = Ki láthatta? 

 

WILL: 
1. He will come. = El fog jönni. 

He will be working. = Éppen dolgozni fog. 

2. He will not do it. = Nem hajlandó megcsinálni. 

I’ll help you. = Segítek. 

3. It will be Pistike. = Ez Pistike lesz (csöngettek). 

Valószínűleg! 

They will have arrived by now. = Mostanra már 

valószínűleg megérkeztek. 

4. People will do stupid things when they are drunk. 

= Az emberek hülye dolgokat csinálnak, ha részegek. 

(szoktak – általában) 

 

WOULD (nem az összes): 
1a.  Joe said he would come, but he didn’t. = Joe azt 

mondta, hogy el fog jönni, de nem jött. 

1b. Feltételes:  I would go. = Elmennék. 

I would be working if I had work. = Épp dolgoznék, 

ha lenne munkám. 

I would have gone. = Elmentem volna. 

SHALL: (nem az összes): 
1. (I/we, kérdés, felszólító mód)  

Where shall we go? = Hova menjünk? 

Shall I open the window? = Kinyissam az ablakot? 

What shall we do with the drunken sailor? = Mit 

csináljunk a részeg tengerésszel? 

 

SHOULD és OUGHT TO (nem az összes): 
1. should múlt csak függő beszédben lehet (a 

“shall” múlt idejeként), pl. 

He asked if he should open the window. = 

Megkérdezte, hogy kinyissa-e az ablakot. 

2. You should buy a suit./You ought to buy a suit. = 

Kéne venned egy öltönyt. 

Should he come?/Ought he to come? = El kellene 

jönnie? 

He should be working./ He ought to be working. = 

Éppen dolgoznia kellene. 

You should have bought a suit./You ought to have 

bought a suit. = Kellett volna venned egy öltönyt. 

You shouldn’t have come.You oughtn’t to have 

come. = Nem kellett volna eljönnöd. (Baj volt!!!!) 

lásd needn’t 

Ugyan legtöbbször magyarra úgy fordítjuk a should-

ot, hogy kéne/kellene, nem szabad elfelejtenünk, 

hogy a should nem feltételes mód, így a félreértés 

elkerülésére néha úgy kell fordítanunk, hogy kell! 

(bár tudjuk, hogy a must-nál gyengébb) Példa: 
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In order to cut thin slices of tomato, you should use a 

sharp knife. ≈ Vékony paradicsomszeletek vágásához 

éles kést kell használnod.  

HAD BETTER = SHOULD: 
(A had better nem tartozik szigorúan ide) 

I had better go now. = I should go now. = Mostmár 

mennem kéne. 

You had better not touch it. = You should not touch it. 

= Nem kéne hozzányúlnod./Jobban tennéd, ha nem 

nyúlnál hozzá. 

(kérdésben nem nagyon szokott lenni) 

 
MUST = Kell: 
1. (belső kényszer) tagadás needn’t/(not) have to 

You must eat it. = Meg kell enned. 

I must work. = Dolgoznom kell. 

Ebben a jelentésben a must-ot nem tudjuk múlt időbe 

tenni!!! Ehelyett használhatjuk a have to-t. 

I had to eat it. = Meg kellett ennem. 

Did you have to work? = Dolgoznod kellett? 

2.  tagadás: can’t 
He must be a doctor. = Orvosnak kell lennie. = Ő 

biztos, hogy orvos. 

He must have been a doctor. = Dokinak kellett lennie. 

= Biztos vagyok benne, hogy doki volt. 

He must have written the letter. = Meg kellett írnia a 

levelet. = Biztos, hogy megírta a levelet. 

 
CAN’T – MUST tagadása 
2. He can’t be a doctor. = Nem lehet doki. = Biztos, 

hogy nem doki.  

He can’t have been a doctor. = Nem lehetett doki. = 

Biztos, hogy nem volt doki. 

 
MUSTN’T = TILOS  
1. You mustn’t take money out of the bank. = Nem 

vehetsz ki pénzt a bankból. 

(tilos) 
Csak amerikai! 
He mustn’t be a doctor. = Biztos, hogy nem doki. 

He mustn’t have been a doctor. = Biztos, hogy nem volt doki. 

 
HAVE TO = Kell (félsegédige)  
    tagadás: nem kell 
1. (külső kényszer) You have to go to work. = Munkába 

kell menned. 

You don’t have to do it. = Nem kell megtenned. 
I had to write the letter. Meg kellett írnom a levelet. 

I didn’t have to go. = Nem kellett elmennem. 

2. He has to be a doctor. = Doktornak kell lennie. = 

Biztos vagyok benne, hogy doki. (gyakoribb a 

köznyelvben, mint a hivatalos nyelvben) 

He had to be a doctor. = Dokinak kellett lennie. = 

Biztos vagyok benne, hogy doki volt. (gyakoribb a 

köznyelvben, mint a hivatalos nyelvben) 

3. You didn’t have to buy me flowers. = Nem kellett volna 

virágot venned nekem. (köznyelvi, nyelvvizsgán nem) 

 
NEEDN’T = NEM KELL (csak tagadásban!) 
You needn’t go. = Nem kell elmenned. 

You needn’t work today. = Ma nem kell dolgoznod. 

You needn’t take the dog for a walk. = Nem kell 

elvinned a kutyát sétálni. 

You needn’t have come. = Nem kellett volna/nem 

volt szükséges eljönnöd.  

You needn’t have bought that book. = Nem kellett 

volna/nem volt szükséges megvenned azt a könyvet. 

(nem volt baj csak fölösleges volt) lásd shouldn’t 

Ettől teljesen függetlenül, a NEED lehet 

főige is, az egyáltalán nem tartozik ide, de 

ideírom, mert olyan sokan összekeverik!!! 

I need time. = Időre van szükségem. 

I need to go. = Szükséges elmennem. 

Do you need time? = Időre van szükséged? 

Do you need to go? = Szükséges elmenned? 

I don’t need much time. = Nincs szükségem sok 

időre. 

I don’t need to go. = Nem szükséges elmennem. 

 
MAY: 
1. May I use your phone? = Használhatom a 

telefonodat? 

You may drink it. = Megihatod. 

A beszélt nyelvben akkor, ha “én”, vagy “mi” adjuk 

vagy kapjuk az engedélyt!! (máskülönben can!). A 

hivatalos nyelvben lehet más személyben is. Példa: 

    Ha én engedtem meg, akkor may és can is lehet: 

Joe may/can come with us. = Joe eljöhet velünk. 

    Ha nem én engedtem meg, hanem más, pl. Joe 

    apukája, akkor may nem lehet, csak can. 

Joe can come with us. = Joe eljöhet velünk. 

Ebben a jelentésben a may-t nem tudjuk múlt időbe 

tenni!!! Ehelyett használhatjuk a could-ot vagy a 

was/were allowed-ot. 

Al eljöhetett. = Al could come./Al was allowed to 

come. 

2. He may come. = Lehet, hogy eljön. 

He may have come. = Lehet, hogy eljött. 

He may be working. = Lehet, hogy (éppen) 

dolgozik. 
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MIGHT: 
múlt időben csak függő beszédben, pl. 

He said you might drink it. = Azt mondta, hogy 

megihatod. 

Feltételes mód: 

1. Might I use your phone? = Használhatnám a 

telefonodat? 

You might help me. = Segíthetnél. 

You might have helped me. = Segíthettél volna. 

2. He might come. = Lehet, hogy eljönne. 

He might have come. = Lehet, hogy eljött volna. 

Jelentheti viszont azt is, hogy “lehet, hogy” (=may), 

csak kevésbé valószínű (mert feltételes mód) 

2. He might come. = Lehet, hogy esetleg eljön. 

He might have come. = Lehet, hogy esetleg eljött. 

He might be working. = Lehet, hogy esetleg (éppen) 

dolgozik. 

 

 

UDVARIASSÁG (Szivesség kérése): 
 

1. I 

Can I go outside?  legkevésbé „udvarias”, fiatalok vagy ismerősök között teljesen oké. 

May I sit here?  udvarias, idegen felnőttek között gyakori 

Could I go with you?  még udvariasabb, pl. esetleg nagy szívességet kérek, vagy könyörgök 

Might I borrow your car? borzasztóan udvarias, pl. nagyon nagy szívességet kérek, vagy az angol 

     királynőtől kérek szívességet 

 

2. You 

Will you help me?  nem udvarias, kb. Segíts már (légy szíves). 

Can you help me?  barátok ismerősök között gyakori, de lehet idegenekkel is 

Would you come with me? udvariasabb (nagyobb szívességet kérek) 

Could you do this for me? ez is elég udvarias (még nagyobb szívességet kérek) 

 

Félsegédigék: 
Miért kellenek? 

1. Főleg azért, mert egy “normális” igének hat alakja van. Egy fenti segédigének meg jó esetben kettő. 

Lássuk egy igének (take) a hat alakját: 

1. I take my pen with me. vagy I must take my pen. 

2. I took my pen. 

3. I have taken my pen. 

4. I like taking my pen with me. 

5. I want to take my pen. 

6. He takes his pen everywhere. 

Lássuk ezeket segédigével! 

1. El kell mennem. = I must go. 

2. Nem jöhettem el. = I couldn’t come. 

3. Már 100 éve tudok vezetni. = I have been able to drive for 100 years. 

(a can-nek nincs harmadik alakja!) 

 4. Nem szeretem ha korán kell fölkelnem. = I don’t like having to get up early. 

(like után –ing alak!) 

Ha napi 26 órát kell dolgozni, az nem egészséges. = Having to work 26 hours a day is unhealthy. 

5. Nem akarom, hogy meg kelljen üsselek. = I don’t want to have to hit you. 

 

2. Egy “igazi” segédige a fenti csoportból csak az állítmány legelső igéje lehet. Ha kettő kellene belőlük, nem 

lehet őket összekombinálni. Egy félsegédige lehet hátrébb is, és több is lehet belőle a mondatban. 

Pl. Meg kellene tudnod csinálni ezt a feladatot. (should can) = You should be able to do this exercise. 

Lehet, hogy el kell mennem. (may must) = I may have to go. 

Nem fogom tudni megcsinálni. (will can) = I will not be able to do it.  

 


